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گروه اقتصادی - کارشــناس ارشد 
بازار ســرمایه با بیان اینکه رفتار دولت در 
 ETF عرضــه یونیت هــای صندوق های
نشــان داد که بــرای بازار ســرمایه نگاه 
بلندمدت دارد، گفت: سهامداران پایگاهی 

برای حمایت خود یافتند.
محمدهادی بحرالعلوم با بیان اینکه 
توســل دولت به ابزارهــای نوین مالی و 
بازار ســرمایه را باید بــه فال نیک گرفت، 
گفت: ظرف ســه تا پنج سال گذشته، بازار 
مالی ایران بازاری منزوی بود که احســاس 
نمی شــد راهبر دلســوز و نماینده ای را در 
دولت داشته باشــد و به همین جهت نیز، 
تصور بسیاری از تصمیم گیران امر این بود 
که این بازار، یک بازار حاشــیه ای ناکارآمد 
است و ظرفیت های آن، شناخته شده نبود؛ 
به نحوی که این اتفاق به وضوح در ریزش 
ســال ۹۲، شــرایطی را به وجود آورد که 

صدای سهامداران به جایی نمی رسید.
کارشناس ارشد بازار سرمایه افزود: 
اما هم اکنون مشــاهده می شود که در مورد 
برخی اتفاقات و به خصوص رخدادی که 
در اسفندماه صورت گرفت و سقف برای 
دامنه نوسانات در نظر گرفته شد، دولت با 
جدیت وارد عمل شد و تدابیری که از سوی 
سازمان بورس و اوراق بهادار برای محدود 
کردن نوســان شــاخص اندیشیده شد، از 
ســوی رئیس کل بانــک مرکزی و پس از 
آن، وزیر امور اقتصادی و دارایی، ظرف ۴۸ 
ساعت ابطال شد که این امر، نشان می دهد 
که حاکمیت، با رویکــرد و نگاه جدیدی 
بــه ابزارها و ظرفیت هــای بازارهای مالی 
نگریسته و این آینده خوبی را برای بورس 

نوید می دهد.
وی تصریح کرد: به هر حال هر مشقی 
یک ســری غلط ها هم ممکن است داشته 
باشد ولی این مسیر رو به رشد شروع شده 

و چشــم انداز بســیار خوبی را در افق ۵ تا 
۱۰ ساله کشــور متصور می سازد؛ چراکه 
سال های سال بود که اقتصاد ایران به شکلی 
اشتباه، بانک پایه بود و بانک ها نیز، ظرفیت 
تأمین مالی اقتصاد و دولت را در شــرایط 
تنگنا نداشتند و بر خلاف ماهیت اصول و 
تعاریف اقتصادی و بلکه حتی روح قوانین، 

بانک ها محور قرار گرفته بودند.
بحرالعلوم خاطرنشان کرد: اینطور که 
طی دهه ها از نگاه سیاســتگذاران و تنظیم 
قوانین برمی آمد مقرر این بود از نظام بانک 
پایه و بانکــداری بدون ربا فاصله گرفته و 
اقتصــادی مبتنی بر مشــارکت پایه ریزی 
شــود و در گفته ها مدام بر تاکید بر ترویج 
مشــارکت عمومی و ســرمایه گذاری بود 

بنحوی که در قراردادهای سیستم بانکی نیز 
تلاش می شد که ذیل عنوان بانکداری بدون 
ربا، قراردادهای مشارکتی منعقد گردد لکن 
عملًا ما یک آرمان مشــارکتی را در قالب 
سیستم متضاد خود، یعنی بانک که مبتنی بر 
بهره و سود ثابت است تزریق می کردیم و 
این مکانیزم هم پاردوکســیکال و هم برای 
تأمین مالی کشور فراتر از بنیه سیستم بانکی 
بود.وی اظهار داشت: از سوی دیگر، مطابق 
آموزه های اقتصادی، ماهیتاً وقتی قرار است 
کــه تأمین مالی اساســی و بلندمدت تری 
صورت پذیــرد، بازار ســرمایه باید وارد 
عمل شــود، چراکه بازار پــول، بازاری با 

سررســیدهای کمتر از یکسال است؛ لکن 
ابزارهای بازار سرمایه ظرفیت چند ده ساله 
دارد و ایــن اتفاقاتی که در ورود دولت به 
صندوق هــای ETF رخ داده، بــه ذات و 
ماهیــت بازار ســرمایه و ظرفیت های آن، 
توجه داشــته که اقدامی بسیار خوش یمن 
و بسیار باعث دلگرمی اقتصاددانان است؛ 
اگرچه ممکن است در ابتدای راه نواقصی 

هم وجود داشته باشد.
بحرالعلوم خاطرنشــان کرد: چشم 
انداز پیش روی ســهام مندرج در این سه 
صندوق بســیار مثبت است، دولت نیز در 
این مدت، سر جمع در حوزه پذیره نویسی 
صندوق های ETF خــوب عمل کرده و 
البته ریزه کاری های بهتری هم می توانست 

رخ دهد؛ ولی اتفاقی که رخ داده این اســت 
که با اعلام پذیره نویسی این صندوق های 
ETF عملًا ســیگنال مثبتی بــه بازار داده 
شده است که این سهم ها در این صنایع را، 
متناسب با این زمان بندی ها و با قیمتهایی 

رو به رشد می توان خرید.
وی اظهار داشت: نگاه غالب آن است 
که دولت، اموال و دارایی های خود را به نرخ 
پایین به فروش نمی رساند و حداقل نزدیک 
به ارزش ذاتی خود آن را می فروشد یا حتی 
بیــش از آن نرخگذاری کرده اســت، فلذا 
حتماً فعالان حرفه ای سیگنالی که دریافت 
می کنند آن اســت که سهام مندرج در این 

صندوق ها را به صورت مســتقیم از بازار 
خریداری نمایند.

بحرالعلوم بیان کرد: قبل از اینکه اعلام 
شود که صندوق مالی مدنظر دولت، حاوی 
ســهام بانک ها است، تابلوی بازار با سهام 
بانک ها، تکاپویی را شــاهد نبود، زمانیکه 
حوالی عید این خبر اعلام شد که نخستین 
صنــدوق از صندوق هــای ETF دولت 
قرار اســت مربوط به سهام بانک ها باشد، 
به ســرعت صنعت بانکی در بورس رشد 
کرد و صف های خرید ممتدی در روزهای 
مختلــف پیش روی آن قرار گرفت، ضمن 
اینکه تا زمانی که این ای تی اف عرضه شد 
و قیمتگذاری در آن رخ داد، ارزش آن بیشتر 
مشخص شد؛ و البته وقتی که قیمتگذاری 
رخ داد، سهام بانکی تاحدی متعادل شدند.

این کارشــناس ارشــد بازار سرمایه 
گفت: فعالان بازار ســرمایه، همین سیکل 
را برای ای تــی اف های بعدی پیش بینی 
می کنند و احتمالاً دولت پالایشــگاهی ها 
را هــم در قیمــت قابل توجهــی خواهد 
فروخت؛ پس این ســیگنال به فعالان بازار 
منتقل می شــد که منطقی است این سهام را 
بخریم؛ ضمن اینکه چشــم انداز مثبتی هم 
برای صندوق ای تی اف ســوم که در پاییز 
قرار اســت عرضه شود و مربوط به صنایع 

خودرویی و فلزی است، لحاظ می نماید.
وی اظهار داشت: در ابتدا دولت قرار 
بود که یک هفته در میان پذیره نویسی این 
صندوق هــا را صورت دهــد، ولی اکنون 
ظاهراً تصمیم گرفتــه تا برای حفظ تداوم 
رشــد بازار، زمان بندی را تاحدی بافاصله 
تر قرار دهد و اگرچه در ابتدا اصلًا صحبتی 
از نیمه دوم ســال نبود، اما اکنون صندوق 
سوم قرار است در پاییز عرضه شود که این 
نشان می دهد برنامه دولت برای رشد بازار 

سرمایه احتمالاً بلندمدت است.

ETF سیگنال های مثبت دولت با عرضه یونیت های صندوق های

گروه اقتصادی - عبدالرسول دریایی 
با اشاره به اهمیت توسعه آبزیان در خشکی 
و پیشگامی هرمزگان در این مهم نیز گفت: 
در ســال ۹۸ با زیر کشت رفتن ۴۵ هکتار 
از مــزارع دو منظوره بالغ بر ۱۴۵ تن ماهی 
گرمابی با اشــتغال بالغ بر ۱۰۰ نفر در ۱۰۵ 

مزرعه فعال تولید شد.
وی افزود در آب بندها و ســدهای 
بازســازی شده نیز با اشتغال بالغ بر ۳۰ نفر 
در ۱۸ مزرعــه فعال و با زیر کشــت بردن 
۳۵۰ هکتار توانسته ایم حدود ۳۵۰ تن تولید 

ماهیان گرمابی داشته باشم.
دریایی با اشــاره به گام های خوب 
شــیلات هرمزگان برای پــرورش ماهی 
خاویاری گفت: استان هرمزگان با ذخیره 
سازی بالغ بر ۱۲ هزار قطعه ماهی خاویاری 
و ایجاد اشــتغال برای ۳۰ نفر در قالب ۱۵ 
مزرعه فعال و ســطح زیر کشت یک و نیم 
هکتار توانسته بالغ بر ۱۵ تن ماهی خاویاری 

در سال ۹۸ تولید داشته باشد.
این مقام مســئول تولید بالغ بر ۱۵۱ 
هزار قطعه ماهیان زینتی آب شور و شیرین، 

تولید هزار و ۳۹۰ کیلو گرم جلبک و تولید 
بالغ بر ۱۰۰ ســر کروکودیل معادل حدوداً 
۱۰ تن را از اهم اقدامات شیلات هرمزگان 
طی سال ۹۸ برای تولید آبزیان در خشکی 

به غیر از ماهی و میگو خواند.
سرپرست اداره کل شیلات هرمزگان 
بــا بیان اینکه امید اســت در ســال ۹۹ با 
پیگیری ها و تلاش های در دســت انجام 
جهش خوبی در تولید داشته باشیم تصریح 
کرد: پیش بینی می شــود تولیــد ماهیان 
گرمابی در مزارع دو منظوره در سال جاری 

به حدود ۱۶۰ تن با زیرکشت بردن بالغ بر 
۴۸ هکتار در قالب ۱۱۰ مزرعه فعال و ایجاد 

اشتغال برای ۱۱۰ نفر برسد.
دریایی افزود: در ســال جهش تولید 
همچنیــن پیش بینی می گردد تعداد مزارع 
در آب بندها و سدها به حدود ۲۰ مزرعه با 
ســطح زیر کشت ۳۶۷ هکتار و اشتغال ۴۰ 

نفر برســد که شاهد تولید بالغ بر ۴۸۰ تن 
ماهی در این ســازه ها باشیم.وی گفت: در 
ســال ۹۹ امید است با همت های صورت 
گرفته شاهد تولید ۱۷ تن ماهی خاویاری در 
۱۷ مزرعه فعال استان با ایجاد اشتغال برای 
بالغ بر ۳۲ نفر باشــیم. سرپرست اداره کل 
شیلات هرمزگان تصریح کرد: همچنین با 

توجه به بارندگی های خوب صورت گرفته 
می توان از ظرفیت های سدهای استان برای 
پرورش ماهیان گرمابی در قفس اســتفاده 

کرد.
لاور مورد نیاز هرمزگان تأمین 

شود
دریایی با اشــاره دســت آورده های 

خوب اســتان هرمزگان در عرصه تکثیر و 
پرورش میگو طی سال های اخیر در کشور 
گفت: بدون شک کرونا و شرایط به وجود 
آمــده از اپیدمی ایــن ویروس در جهان بر 
صنعت میگو نیز تأثیر گذار خواهد بود که 
در این راستا اقدامات حمایتی در حال انجام 
و پیگیری است. وی با اشاره به اهمیت بیمه 
برای صنایع تولیدی به ویژه مزارع پرورش 
میگو از آبزی پروران خواست تا نسبت به 
ارتقای سطح بیمه ای و بیمه نمودن مزارع 
خود اقدام کنند.دریایی همچنین با تاکید بر 
رعایت الزامات بهداشتی در مزارع پرورش 
میگو و مراکز تکثیر گفت: با توجه به اهمیت 
رعایت بهداشــت در این صنعت، ســهل 

انگاری در مســائل بهداشــتی و مدیریتی 
مــزارع میگــو و عدم رعایــت این مهم، 
خسارات جبران ناپذیری به دنبال خواهد 
داشت. وی با توجه به رشد صنعت پرورش 
میگو در هرمزگان و نیاز اســتان به لاور از 
مراکز تکثیر خواست نسبت به تأمین لاور 
مورد نیاز استان اهتمام ویژه داشته باشند و 
لاور با کیفیت را با اولویت نیاز اســتان در 
اختیار مزرعه داران قرار دهند.سرپرســت 
اداره کل شــیلات هرمزگان تصریح کرد 
مراکز پرورش میگو نســبت به تهیه لاور 
مورد نیاز خود در اســرع وقت اقدام کنند 
و منتظر لحظه های آخر نباشند تا با کمبود 

لاور مواجه نشوند.

سرپرست اداره کل شیلات هرمزگان از تولید بالغ بر ۶۰۰ تن ماهیان گرمابی وخاویاری در هرمزگان با ایجاد اشتغال
 برای بالغ بر ۱۶۵ نفر طی سال ۹۸ خبر داد.

تولید بالغ بر ۶۰۰ تن ماهیان 
گرمابی وخاویاری در هرمزگان

گروه اقتصادی - سرپرست وزارت 
صمت گفت: دستورات رئیس جمهور در 
حوزه فعال ســازی معادن غیرفعال و توجه 
به معادن کوچک و متوسط، سرفصل اصلی 

فعالیت های بخش معدن است.
حســین مدرس خیابانی در جلسه 
عصر امروز شورای عالی معادن با اشاره به 
دستورات رئیس جمهور مبنی بر توجه ویژه 
به معادن و صنایــع معدنی در دوره جدید 
فعالیــت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: بخش معدن و صنایع معدنی، اولین 
اولویــت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
کشور اســت و به صراحت می توان گفت 
کــه قابلیت های این بخش به اندازه ای زیاد 

است که اگر قرار باشد بعد از نفت، اقتصاد 
ایــران را به صــورت تک محصولی اداره 
کــرد، حتماً معدن و صنایع معدنی از جمله 
بخش هایی اســت که می تواند بار سنگین 
این مســئولیت را به دوش کشد.سرپرست 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت افزود: 
ظرفیت بی نظیر ایــران در ذخایر معدنی و 
تنوع عناصر معدنی موجود در خاک ایران، 
این قابلیت را دارد که این بخش بتواند جای 
درآمدهای نفتی را در اداره کشور بگیرد؛ اما 
نکته حائز اهمیت آن است که علیرغم این 
پتانسیل های بی نظیری که در اختیار ایران به 
لحاظ ذخایر معدنی قرار دارد، اما اکتشافات 
صورت گرفته به نحوی است که همچنان 
بخش عمده ای از این ذخایر، بلااســتفاده 

باقی مانده است.
مدرس خیابانــی با بیان اینکه معادن 
موهبت خــدادادی بوده که باید به بهترین 
شــکل مورد اســتفاده قرار گیرند، به بیان 

جزئیــات دســتورات رئیس جمهور در 
حوزه فعال سازی معادن کوچک و متوسط 
پرداخت و خاطرنشــان کرد: دســتورات 
رئیــس جمهور باید محور تعیین و اجرای 
اولویت هــای ســال ۹۹ بخــش معدن و 
صنایع معدنی کشــور باشد؛ این در حالی 
است که راه اندازی معادن غیرفعال یکی از 
دستورکارهای جدی این وزارتخانه است.

وی در ادامه با اشــاره به وجود معادن 
غیرفعال در کشــور تصریــح کرد: برخی 
دســت اندازهای اداری، عــدم توانمندی 
بهره بــرداران، عــدم تناســب هزینه ها و 
سرمایه گذاری ها و نیز برخی سوءاستفاده ها 
از امتیاز معادن از جمله دلایل غیرفعال شدن 
معادن است؛ اما باید با مجموعه تدابیری که 
به کار گرفته می شود، زمینه جهش معدن را 
در سال جاری فراهم آورد. مدرس خیابانی 
به اشــتغالزایی قابــل توجه بخش معدن و 
صنایع معدنی در کشــور اشاره و با تاکید بر 

ضرورت اشتغالزایی در شرایط فعلی کشور 
خاطرنشان کرد: بسیاری از معادن کوچک 
و متوســط با سرانه ســرمایه گذاری بسیار 
محدود، می تواننــد راه اندازی و به چرخه 
تولید دوباره برگردند؛ ضمن اینکه اشتغال 
در این معادن زودبازده بوده و باید مشــابه 
بخش صنعت، سرمایه گذاران را در معادن 
بزرگ فعال کرد تا در زنجیره تولید، پیشرو 
باشــند و به مــوازات آن، از ظرفیت معادن 
کوچک و متوســط در توسعه اشتغال بهره 
گرفت. وی اظهار داشــت: برخی از افراد 
مجوزهایی را بــرای بهره برداری معادن از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اخذ کرده 
و بدون اینکه اقدام مؤثری بر روی آن معدن 
انجــام دهند، کار را معطل نگاه داشــته اند 
که بر این اســاس، معاونت معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مأموریت یافته تا 
روند عملکرد معادن را یک بار دیگر بررسی 
و چنانچه بهره بردار از دلایل کافی برای عدم 

فعالیت معدن برخوردار نباشد، مجوز آن را 
ابطال نماید.مدرس خیابانی معتقد است که 
شورای عالی معادن با توجه به نقش والای 
سیاستگذاری و مشارکت بخش خصوصی، 
انجمن ها، دستگاه های نظارتی و سیاستی 
می توانــد نقش شــتاب دهنده در جهش 
در بخــش معــدن را ایفا کند.سرپرســت 
ایــن وزارتخانه با بیان اینکه دســتورات 
رئیس جمهور در حوزه فعال سازی معادن 
غیرفعــال و توجــه به معــادن کوچک و 
متوسط، سرفصل اصلی فعالیت های بخش 
معدن است، گفت: تعداد معادن غیرفعال به 
کل معادن کشــور به صورت مرتب پایش 
خواهد شــد. وی اظهار داشت: نمی توان 
اجــازه داد فــردی معــدن را رزرو کرده و 
در اختیار بگیــرد، اما کار عملیاتی بر روی 
آن انجام ندهد؛ بنابرایــن باید به این افراد 
مهلت و اخطــار داد تا در این عرصه فعال 
شوند، در غیر این صورت نباید مجوز یک 
معدن در دســت افراد ناکارآمد باقی بماند 
که تنها از آن سوءاســتفاده شود. سرپرست 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت بار دیگر 
بــه معاونت معدنی این وزارتخانه در مورد 
اجرای نکات مدنظر رئیس جمهور در حوزه 
معــدن و صنایع معدنی تاکید کرد و گفت: 

طی ســال های گذشته، برخی مفسده هایی 
نیــز در حوزه معدن ایجاد و برخی رانت ها 
و تبعیض ها صورت گرفته است، هر چند 
ساز و کارهای اجرایی این وزارتخانه نیز در 
برخی از موارد، ناکارآمد و گاهی نظارت ها 

با مماشات بوده است.
مدرس خیابانی با تاکید بر ضرورت 
نظارت در حوزه معــدن و صنایع معدنی 
خاطرنشــان کرد: باید تعادل بین ســاز و 
کار اجرایی و نظارتی برقرار شــود، به این 
مفهوم که نظارت باید بسیار قدرتمند باشد، 
اما منجر به بروکراســی شدید نشود؛ پس 
علاوه بر اینکه باید بــا ابزارهای مختلف، 
جریان نظــارت را قدرتمند کــرد تا چتر 
حمایتی گسترده تری بر حوزه های اعطای 
پروانه ها و مجوز اکتشــاف و بهره برداری 
داشــته باشــد، بلکه در چارچوب نظارت 
کارآمــد، مســیر را برای فعالیــت فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی هموار نمود. 
وی از شــورای عالی معادن درخواســت 
کرد تا شاخص کارآمدی را برای معادن در 
استان ها طراحی و ابلاغ نماید و با همکاری 
استان ها، به صورت هفتگی، عملکرد معادن 
را در سراسر کشور مورد سنجش قرار دهد. 
مدرس خیابانی گفت: همچنین شــاخص 

عملکردی به نوعی تعریف خواهد شــد تا 
نســبت معادن غیرفعال به کل معادن فعال 
مورد پایش قرار گرفته و به صورت مرتبط 

ارزیابی شود.
وی افزود: تمامی کشــور باید درگیر 
بخش رشد و توسعه معادن و صنایع معدنی 
شــوند و مدیران کل استانی ، در برش هایی 
که از سوی معاونت معدنی تدوین می شود، 
عملکــرد بخش معدن را مــورد ارزیابی و 
پایش قرار دهند. مــدرس خیابانی معتقد 
اســت که در ســال جهش تولید، یکی از 
بخش هایی که می تواند به شکل گسترده و 
عملیاتی، جهش را رقم زدند، حوزه معدن 
و صنایع معدنی اســت و بر این اســاس از 
شورای عالی معادن درخواست کرد که در 

بخش معدن، طرحی نو دراندازد.
وی با تاکید بر ضرورت اولویت بندی 
استان های دارای پتانســیل معدنی افزود: 
کارگروههــا و کانون های معــادن باید در 
اســتان های دارای اولویت به لحاظ بخش 
معدن و صنایع معدنی ایجاد شده و تمامی 
برنامه ها باید دارای برش اســتانی باشند؛ 
ضمــن اینکه گزارش عملکــرد معادن به 
تفکیک اســتان ها باید تهیه و اطلاع رسانی 
عمومی شــود و از ســوی دیگــر، مدیر 

مربوطه نیز باید علت غیرفعال بودن معادن 
را توضیح دهد. وی اظهار داشــت: امروز 
بخش خصوصی باید شــانه به شانه دولت 
در اداره کشور حرکت نماید، چراکه مسیر 
ســختی پیش روی اداره اقتصاد ایران قرار 
دارد و فعالان اقتصادی در کنار مطالبه گری، 
باید در کنــار دولت حرکت نمایند؛ بر این 
اســاس خانه معادن در اســتان ها نیز باید 
بخشــی از این وظیفه را به دوش کشــند و 
با مجموعه سیاســت های وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت بر مبنای دســتور رئیس 
جمهور، همگام گردند. سرپرست وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت اســتفاده از 
تکنولوژی های نوین در حوزه اکتشــافات 
و زنجیره معدن را خواســتار شد و گفت: 
شناسایی محدوده های معدنی کار سازمان 
توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
اســت و در این مســیر بایــد از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان نیز به خوبی استفاده 
گــردد. وی افزود: کل زنجیره تولید باید با 
هم حرکت نمایند، این در شــرایطی است 
که منافع کل زنجیره باید به هم گره خورده 
باشد تا از تعارضات جلوگیری شده و رشد 
یک بخش، مکمل و به مفهوم رشــد بخش 

دیگری باشد.

استفاده از شرکت های دانش بنیان در 
شناسایی محدوده های معدنی

سرپرست وزارت صمت عنوان کرد:

گروه اقتصادی - رئیس اتاق تهران 
بــا بیان اینکه نقدینگی کشــور به ۲ هزار و 
۴۷۰ میلیارد تومان رســیده اســت، گفت: 
تجربه شــیوع ویروس کرونــا و مدیریت 
پس از آن نشــان داد که اقتصاد ایران بدون 
بروکراســی هم قابل اداره است.مســعود 
خوانساری در جلسه هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
بــا بیان اینکه نقدینگی کشــور به ۲ هزار و 
۴۷۰ میلیارد تومان رسیده است، گفت: این 
نقدینگی همانند بهمنی است که هر جا قصد 
رفتن داشته باشد، می تواند آنجا را تخریب یا 
احیا کند؛ همانطور که اکنون اثرات ورود آن 
به بازار سرمایه را شاهد هستیم.رئیس اتاق 
بازرگانی تهران افزود: افزایش قیمت طلا، 
سکه، ارز و خودرو اثرات افزایش نقدینگی 
اســت؛ این در شرایطی است که در بودجه 
سال ۹۹ کســری بزرگ ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومانی پیش بینی شــده است که با توجه به 
وقوع پدیده کرونا و کاهش بی سابقه قیمت 

نفت، شرایط سختی در مقابل اقتصاد ایران 
قرار گرفته است.وی تصریح کرد: صادرات 
غیرنفتی کشور به دلیل مجموعه شرایط پیش 
روی اقتصاد جهانی، به شدت با محدودیت 
مواجه است و بر این اساس، پیش بینی ما این 
اســت که با کسری بودجه بسیار بالا مواجه 
باشــیم. خوانســاری با تاکید بر ضرورت 
مدیریــت آثار شــیوع ویــروس کرونا بر 
بخش های مختلف اقتصاد ایران خاطرنشان 
کرد: شــیوع ویروس کرونا ســبب شد تا 
بتوانیم بخشی از واقعیت های اطراف خود 
را مشاهده کنیم که نمونه آن، کوچک سازی 
دولت است، به نحوی که دولت می تواند با 
هزینه و تعداد نیروی انسانی کمتر اداره شود 
و حتی هیچ خللی هم در ارائه خدمات دولت 
پیش نیاید.وی از حذف بروکراســی های 
زاید در ســایه شیوع ویروس کرونا خبر داد 
و گفت: با چابکی که در تصمیم گیری های 
مرتبــط با مدیریت اوضــاع مخرب کرونا 
صورت گرفت، برخی از بروکراســی های 

اداری حذف شــد که نمونه آن، تولید الکل 
بود که به سرعت ظرف چند ساعت، دولت 
مجوز تغییر خطــوط تولیدی را صادر کرد 
که این نشان می دهد اگر بخواهیم می توانیم 
اقتصاد را بدون بروکراســی و قواعد زاید 
اداره کنیم.خوانساری گفت: همان اموری 
که ممکن اســت در چند ماه از سوی دولت 
مورد موافقت برای فعالیت قرار گیرند، تنها 
ظرف چند ساعت مورد تصمیم گیری واقع 
می شود، پس باید این روند را در ادامه مسیر 
اقتصاد ایران در ســال ۹۹ نیز ادامه داد.وی با 
بیان اینکه اکنون صادرات، تنها منبع درآمدی 
صادرات غیرنفتی کشور است، خاطرنشان 
کرد: مذاکراتی با سرپرست جدید وزارت 
صنعت صورت گرفته که بر اساس آن قرار بر 
این شد که بخش خصوصی طرف مشورت 
قرار گیرد و هر تصمیمی با حضور نمایندگان 
تشکل های اقتصادی صورت گیرد.به گفته 
رئیس اتاق بازرگانی تهران، بازار بورس هم 
اکنون در حال رشد بسیار مناسبی است و در 

اسفندماه بیست هزار میلیارد تومان خرید و 
فروش در آن صورت می گیرد که این رقمی 
بی سابقه است؛ بنابراین دولت باید مراقبت 
لازم برای ادامه این روند را صورت دهد.از 
دولت انتظار داریم که عرضه ســهام اولیه را 
در بورس بیشــتر کند تا عمق بازار سرمایه 
افزایش پیدا کند؛ ضمــن اینکه حباب نیز 
برطرف شود.خوانســاری معتقد اســت 
که دولت بیشــتر به عرضه ســهام مالکیتی 
می پردازد و کمتر ســهام مدیریتی عرضه 
می کند که باید این موضوع نیز مدنظر قرار 
گیرد.وی اظهار داشــت: افزایش بی سابقه 
تعداد ســهامداران در بازار سرمایه یک امر 
توامان منفی و مثبت است، پس باید مراقبت 

لازم را صورت داد.

گــروه اقتصادی - بــازار بورس به 
یکی از جذاب ترین مقاصد سرمایه گذاری 
برای ایرانیان تبدیل شده است.خبرگزاری 
اسوشــیتدپرس با اشــاره به صعــود ۲۲۵ 
درصدی شاخص بورس تهران در ماه های 
اخیر نوشــت: این صعود در شــرایطی رخ 
می دهد که ایران یکــی از نقاط مهم درگیر 
با ویروس کرونا در خارج از چین اســت. 
با تمایل دولت به خصوصی ســازی بنگاه 
هــای در اختیار خود، اکنــون مردم به بازار 
ســرمایه دسترســی پیدا کرده و می توانند 

برگه های سهم را معامله کنند و از این طریق 
به عایدی بیشتری در مقایسه با سپرده گذاری 
بانکی و یا خرید اوراق قرضه دســت یابند.

اسوشیتدپرس در ادامه می نویسد: در حال 
حاضر بسیاری از بورس های جهانی تحت 
تاثیر شــیوع کرونا با ریزش مواجه شده اند؛ 
نرخ بیکاری در آمریکا به ۱۴.۷ درصد رسیده 
که از زمان رکود ســال ۱۹۲۹ بی سابقه بوده 
اســت و قیمت نفت برنت نیز از ۷۰ دلار در 
ســال گذشــته به محدوده ۲۰ دلار رسیده 
است. همه این ها نتوانسته است روند رو به 

رشد بورس تهران که در سال ۱۹۶۷ تاسیس 
شــد و سهام حدود ۱۰۰۰ شــرکت در آن 
عرضه می شود را متوقف کند. بورس تهران 
اکنون حدود ۲۰۰ میلیارد دلار ارزش دارد و 
متوسط رشد روزانه پنج درصدی آن از دید 
شهروندان عادی ایرانی مخفی نمانده است.

در حــال حاضر حدود ۱۲ میلیون ایرانی کد 
بورسی دارند که حدود نیم میلیون نفر آن ها 
به طور فعال در حال معامله سهام هستند.از 
دهه ۱۹۹۰ دولت ایران شروع به خصوصی 
سازی بخشی از شرکت های دولتی کرد هر 

چند که این اقدام به دلیل برخی مقاومت های 
داخلــی به کندی صورت گرفت. اکنون و با 
تشــدید تحریم ها، دولت روحانی امیدوار 
اســت از طریق فــروش دارایی های خود 
در بازار ســهام بخشی از نقدینگی مورد نیاز 
خود را تامین کند.اکنون برخی از کارشناسان 
نگران اند که رشــد بیش از حد شــاخص 
بورس، باعث ریزش های شدیدی در آینده 
شود هر چند که برخی معامله گران معتقدند 
چنین هشدارهایی بیش از حد بدبینانه هستند 

و آن ها را اذیت نمی کند.

نقدینگی به ۲ هزار و ۴۷۰ میلیارد تومان 
رسید

رئیس اتاق بازرگانی تهران اعلام کرد:

گــروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شرکت شــهرک های صنعتی هرمزگان 
از بازگشــت ۴۵ واحــد صنعتی راکد 
بــه چرخه تولید در ســال جهش تولید 

خبرداد.
امیر امیری زاد در جمع خبرنگاران، 
گفت: بیشتر مشــکلات این واحد های 
تولیدی کیفیت پایین محصول تولیدی، 
نبود بازار صادراتی و تامین ســرمایه در 

گردش است.
وی افزود: بــرای تامین نقدینگی 
واحد های راکد استفاده از منابع بانکی، 
بکارگیری روش های تامین مالی زنجیره 
تأمین با اســتفاده از ســامانه سککوک، 
شفاف سازی صورت های مالی حساب 
رســی شــده واحد ها برای عرضه در 

فرابورس در دستور کار است.
مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتی هرمزگان با اشاره به اینکه تعویض 

خطــوط تولید برای ارتقــای کیفیت و 
جذب ســرمایه گذار نیز برای بازگشت 
واحد ها به چرخه تولید ضروری است، 
تصریح کرد: با بازگشت این واحد های 
تولیدی تا پایان ســال حــدود ۶۰۰ نفر 

جذب واحد های صنعتی می شوند.
امیری زاد با اشــاره به اینکه سال 

گذشــته در ســال رونق تولیــد نیز ۴۶ 
واحد تولیدی غیر فعــال فعالیت خود 
را با اشــتغال زایی ۸۰۰ نفر آغاز کردند، 
اضافه کرد: با تصمیم ستاد استانی مبارزه 
با ویروس کرونا و رفع مشکلات واحد 
تولیدی هرمز الکل بندر حاجی آباد پس 

از شش سال به چرخه تولید بازگشت.

امیری زاد ادامه داد: شــرکت هرمز 
الــکل بندر حاجی آباد بــه عنوان اولین 
واحد تولیدی فعال شــده ســال ۹۹، در 
شــرایط کنونی می تواند الکل مورد نیاز 

استان و کشور را تهیه کند.
وی اظهار کــرد: ظرفیت مخازن 
تخمیر این کارخانه ۳۶۰ هزار لیتراست 
که روزانه ۶ هزار لیتر الکل، شامل ۴۸۰۰ 
لیتر الکل طبــی ۹۶ درصد و ۱۲۰۰ لیتر 

الکل صنعتی تولید می کند.
ایــن مقام مســئول عنــوان کرد: 
مجموع ســرمایه گذاری این واحد ۶۶ 
میلیارد ریال اســت که برای راه اندازی 
دوباره این کارخانه مبلغ ۴۰ میلیارد ریال 
تسهیلات ســرمایه در گردش از محل 

اعتبارات تبصره ۱۸ پرداخت شد.
وی اظهار کرد با راه اندازی مجدد 
ایــن کارخانه در فــاز اول برای ۱۵ نفر 

اشتغالزایی مستقیم شد.

گروه اقتصــادی - نایب رئیس 
انجمن خرما در هرمزگان از بلاتکلیفی 
۳۵۰۰ تن خرما در سردخانه های استان 

هرمزگان خبر داد.
ســجاد دهقانــی بــا اشــاره به 
مشکلات پیش روی در بخش فروش 
خرما در اســتان بیان داشــت: خرما به 
عنوان یــک محصول اســتراتژیک و 
صادراتی با ارزش افزوده قابل ملاحظه 
اســتان هرمزگان به حساب می آید که 
در ســال های اخیر بــا توجه به تمرکز 
دولــت در ارزاوری از طریق صادرات 
غیرنفتی به ویژه محصولات کشاورزی 
 توجه ویژه ای نســبت بــه آن وجود 

دارد.
وی عنــوان کــرد: این محصول 
صادراتی زمینه اشــتغال بسیار زیادی 
را هــم به صورت مســتقیم و هم غیر 
مســتقیم در روستاها و شهرهای استان 

ایجــاد کرده اســت که خــود باعث 
اشــتیاق در ساکنین روستاها و جوانان 
 در عدم مهاجرت به شــهرهای بزرگ 

شده است.
دهقانی بــا بیان اینکــه در حال 
حاضر ۳۵۰۰ تن خرما در سردخانه های 

اســتان بلاتکلیف مانده اســت، اظهار 
داشــت: مشکلاتی نظیر عدم دسترسی 
به بانــک اطلاعاتی دقیق در خصوص 
میزان خرمای ذخیره شده، خرید خرما 
از سایر اســتان های دیگر، بسته شدن 
مرزها با توجه به شیوع ویروس کرونا، 

عدم وجود اســتاندارد و شیوه نامه ای 
خاص در فرآیند نــرخ گذاری خرما، 
وجود برخی شــرایط ســخت گیرانه 
در صــدور مجوز عرضــه در بازار و 
فروشــگاه های زنجیــره ای در دوران 
شیوع ویروس کرونا و.... باعث ماندن 
خرما در ســردخانه های اســتان شده 

است.
وی تاکید کرد: الزام دستگاه های 
دولتــی در خریــد خرما و تشــویق 
کارمندان به ســمت مصــرف خرما و 
همچنین ساده ســازی فرآیند واردات 
در مقابــل صــادرات خرمــا و ایجاد 
کنسرســیوم خرما در استان وضعیت 
کنونی این محصول را ســامان می دهد 
که امید اســت بتوانیم بــا همکاری و 
مساعدت مســؤولان وضعیت فروش 
محصول خرما را در اســتان ساماندهی 

کنیم.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی هرمزگان خبرداد:

بازگشت ۴۵ واحد صنعتی راکد هرمزگان به چرخه تولید
نایب رئیس انجمن خرما خبر داد:

بلاتکلیفی ۳۵۰۰ تن خرما در سردخانه های استان هرمزگان

سرپرست شیلات هرمزگان خبر داد:
دریایــی با اشــاره دســت آورده های خوب اســتان هرمــزگان در 
عرصــه تکثیــر و پــرورش میگــو طی ســال های اخیر در کشــور 
گفــت: بدون شــک کرونا و شــرایط به وجــود آمــده از اپیدمی این 
ویــروس در جهــان بر صنعــت میگو نیــز تأثیر گــذار خواهد بود 
کــه در این راســتا اقدامات حمایتــی در حال انجام و پیگیری اســت.

نــگاه غالب آن اســت که دولت، امــوال و دارایی های خــود را به نرخ 
پاییــن به فــروش نمی رســاند و حداقل نزدیک بــه ارزش ذاتی خود 
آن را می فروشــد یا حتی بیش از آن نرخگذاری کرده اســت، فلذا حتماً 
فعالان حرفه ای ســیگنالی که دریافت می کنند آن است که سهام مندرج 
در ایــن صندوق ها را به صورت مســتقیم از بــازار خریداری نمایند.
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